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Devátá konference Naší přírody se jmenovala Příroda pod zemí. Název se dá vykládat dvěma 

způsoby – jako život v půdě, či život v podzemních prostorách. Ta dvojznačnost byla úmy-

slná, chtěli jsme se věnovat oběma těmto tématům. Ale nakonec výrazně dominovaly před-

nášky věnující se tématu prvnímu. Podle mě je to dobře, protože jde o téma velmi důležité, 

a přitom stále často opomíjené. K podzemí se lze třeba ještě někdy vrátit… 

Celkem na konferenci zaznělo 12 přednášek; 

deset naživo a dvě on-line ( jedna z nich byla 

domluvena dopředu, neboť prof. Frouz, jeden 

z největších odborník na půdní biologii u nás, 

pobýval tou dobou v zahraničí, a byla by škoda 

o jeho souhrnný pohled na problematiku přijít, 

druhá bylo improvizované řešení, reagující na 

zdravotní indispozici přednášejícího).

Úvodní dvě přednášky se zabývaly půdou a ži-

votem v ní v celkovém pohledu. O vlastnostech 

půdy, struktuře půdy, o ohromné diverzitě 

půdních organismů, o příčinách jejich úbytku 

a možnostech nápravy mluvili prof. Frouz z po-

hledu vědce a Ing. Hluchý z pohledu praktika, 

pohybujícího se v zemědělských kruzích. Za zá-

sadní považuji přednášku RNDr. Erbana upozor-

ňující, že pesticidy se posuzují a schvalují pře-

devším s ohledem na opylovače, úplně se však 

pomíjí jejich vliv na půdní biotu. Takže přípra-

vek schválený jako „neškodný“ může být pro 

Konferenci spoluzahájil Ing. et Ing. Martin Šmída, 
uvolněný člen Rady Olomouckého kraje

Program přilákal 130 účastníků



  Přednášku Živá či mrtvá půda našich polí? přednesl 
Ing. Milan Hluchý, Ph.D., (BIOCONT LABORATORY, spol. s r. o.)

  Ing. Ilona Šímová (Česká zemědělská univerzita v Praze) 
přednesla sdělení o podpoře biodiverzity v půdě pomocí 
biologických přípravků

  RNDr. Hana Pánková, Ph.D., (Botanický ústav AV ČR) 
pohovořila o vlivu arbuskulárních mykorhizních hub 
a pastvy na vegetaci suchých trávníků a o výsledcích 
ze 17letého experimentu

  Zajímavou přednášku o mravencích jakožto významné složce 
edafonu přednášel Pavel Bezděčka (Muzeum Vysočiny Jihlava)



půdní organismy likvidační. Další z důležitých 

sdělení pro praxi byly výsledky dlouhodobého 

sledování vlivu fungicidů; projevuje se negativně 

na mykorhizních houbách i po 17 letech! (RNDr. 

Pánková). S velmi kladnou odezvou účastníků se 

setkala trojice přednášek věnujících se konkrét-

ním skupinám organismů žijících (část svého 

života) pod zemí – mravencům, drobným zem-

ním savcům a netopýrům. Trochu mimo obvyk-

lé schéma konference, přesto věřím, že zajímavé 

(konec konců, že by se měla konference zabývat 

i ekologickou výchovu se objevuje v dotaznících 

účastníků pravidelně) bylo povídání Ing. Rýpa-

rové z Rezekvítku o tom, jak problematiku půdy 

a života v ní přibližovat různým věkovým ka-

tegoriím dětí. O každé z přednášek by se dalo 

něco napsat, ale lepší bude, když se zájemci po-

dívají na kompletní záznam z konference, kte-

rý je dostupný na www.konferencepriroda.cz.

Konference se uskutečnila 21. listopadu 

2023, již tradičně v kongresovém centru olo-

mouckého hotelu Clarion a programem pro-

vázel docent Pavel Nováček z Přírodovědecké 

fakulty UP v Olomouci. 

GENERÁLNÍ PARTNER PARTNEŘI

9. konference Naše příroda byla podpořena
z dotace Olomouckého kraje

PODPORA PROJEKTU

Videozáznamy a prezentace přednesených referátů jsou dostupné
na www.konferencepriroda.cz, kde je stále k vidění i historie
předchozích ročníků.

Výstava fotoobrazů ČSOP Vlašim
Nechyběla ani tradiční soutěžní anketa, prvního losování
se ujal moderátor konference doc. Pavel Nováček


